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U� podev㏄� se tento vrcholn� z�od pojede na 
bﾞevnovsk士 stadionu na Mark師�. Tradi杵� 
o den dﾞ致e bude od 15 hodin tr始ink. 16 jezdc� 
nejdﾞ致e zm槲� sv� s値y ve 20 j築d㌘h klasick刺o 
rozpisu a pak se o v稚栩i z�odu rozhodne ve 
fin㌫ov士 boji 逆veﾞice nejlep苒ch. 

Hlavní město Praha je turistickým rekord-
manem roku! Počet turistů, kteří v loňském 
roce v metropoli přenocovali,  meziročně 
stoupl o 27 procent, což je nejvyšší růst v ce-
lé Evropě. Statistika tak potvrzuje fakt, že 
turisté si zlatou Prahu oblíbili a rádi se do 
ní vracejí.

Městu se začínají vracet investice do pro-
pagace Prahy jako turistické perly Evropy. 
V loňském roce navštívilo metropoli 3,864 
milionu turistů, kteří tady strávili celkem 
10,667 milionu nocí. Znamená to, že každý 
turista přespal v Praze v průměru skoro tři 
noci. Praha se tak stala evropským rekord-
manem roku. V počtu „přenocování“, což je 
termín používaný oficiální statistikou, vy-
kázala nárůst o 27 procent a to je nejrych-
lejší tempo růstu v celé Evropě.

„Jsou to potěšující výsledky, zejména v pří-
padě návštěvníků ze zemí, kde jsme Prahu cí-
leně propagovali, například z Velké Británie, 
USA, Španělska a Francie,“ řekl primátor hl. 
města Prahy Pavel Bém. „Statistiky potvrzu-
jí to, co víme: Praha je jednou z nejatraktiv-
nějších turistických destinací v Evropě,“ do-
dal primátor.

Podle radního Igora Němce, do jehož 
kompetencí spadá cestovní ruch, se prolo-
mení rekordní hranice deseti milionů pře-
nocování podařilo nejen díky vhodně zvo-
lené prezentační strategii, ale také úsilím 
mnoha podnikatelů, provozovatelů ubyto-
vacích a stravovacích zařízení, kulturních 
a sportovních zařízení, správců kulturních 
památek, uměleckých institucí a koneckon-
ců i Pražanů samých. „Největší dík však pat-
ří Praze samé, která neustále přesvědčuje ví-
ce a více návštěvníků o své výjimečné kráse,“ 
dodal radní.

MUDr. PAVEL BÉM
primátor hlavního města Prahy

Turisté Prahu milují
Metropole patří mezi nejoblíbenější evropské turistické cíle

Popularita u nás 
mi zavání lží
Herečka Vilma Cibulková patří již několik 
let mezi nejvýraznější herecké osobnosti 
současného divadla. Narodila se v Ostro-
vě nad Ohří, po absolvování Střední pe-
dagogické školy v Karlových Varech byla 
přijata ke studiu na pražskou DAMU, kde 
jejími spolužáky byli například Jitka Aste-
rová, Ivana Chýlková, Eva Holubová, Ka-
rel Roden a Veronika Žilková. Už ve škole 
ji provázela pověst výrazného talentu. Od 
3. ročníku hostovala v Divadle na Zábra-
dlí, po absolutoriu si zahrála řadu krás-
ných rolí na prknech většiny významných 
pražských scén včetně Národního diva-
dla. Prosadila se rovněž ve filmu a tele-
vizi, kde ztvárňuje především role citově 
vypjatých hrdinek.

Stala jste se velmi známou a populární he-
rečkou. Nevadí vám ztráta soukromí, která 
provází popularitu?

Zní to vždycky tak podivně, když tvrdí-
váme, že ji nevnímáme. Po pravdě nemám 
ráda samo slovo „populární“. A k tomuto 
termínu mne čas od času přiřadí přede-
vším bulvár. Takže popularita mi zavání 
v našich poměrech víceméně lží. Jsem li-
dem známá, to ano, v ulicích potkávám mi-
lé obličeje, moji staří sousedé mne znají té-
měř jako člena rodiny – přes den s lopatou, 
večer s kytkou v ruce, moc dobře se cítím 
s divadelními diváky a skutečně šťastná 
jsem mezi svými doma anebo ve skalách.

 
Hlavní divadelní sezóna skončila, jaká 
k vám byla a jak svůj čas naplníte dál?

Moje letošní sezóna byla zasvěcena pře-
devším divadlu. Premiéry Macbetha v Di-
vadle na Vinohradech a Trůnu milosrden-
ství v Divadle Ungelt. Tyto dvě diametrálně 
odlišné hry se zařadily k mým nejmilejším. 
Z přehlídky Léto hereckých osobností ve 

Pokračování na str. 5

Praha znovuobjevená
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Léto je v plném proudu, ti šťastnější z Vás si 
užívají prázdnin, ti méně šťastní setrvávají ve 
sluncem rozpálené metropoli praskající ná-
sledkem čilého turistického ruchu ve švech. 
Ta tam je doba, kdy bylo léto automaticky 
dobou dovolených. Ani pro mne letos lé-
to žádné velké prázdninové radovánky ne-
chystá. Opět se přiblížila doba sestavování 
rozpočtu na nadcházející rok, který bude 
stejně jako ten předešlý vyrovnaný. Opět 
hledáme úspory, kde se dá, a zároveň způ-
sob, jak udržet stávající tempo rozvoje měs-
ta. Také pro nastávající rok je naší klíčovou 
prioritou další rozvoj pražské infrastruktury 
a to především dopravní, tedy pokračování 
dostavby metra do Letňan, příprava výstav-
by dalších tras a dostavba vnitřního Měst-
ského okruhu. Zkrátka na letní prázdniny 
nemáme na radnici mnoho času.

Ani v nejmenším se tím však necítím 
ošizen. Patřím k těm, kteří na léto stráve-
né v naší krásné „matce měst“ nedají do-
pustit. Mám rád dlouhé večery, kdy poma-
lu zapadající slunce ozařuje špičky chrámů 
a rozjasňuje červeň malostranských střech. 
Znovu a znovu ve mně probouzejí touhu 
 objevovat mé rodné město, jako neznámou 
krásku.  Nedávno se mi dostala do rukou 
kniha Ivany Mudrové Prahou s otevřený-
ma očima, která k tomu vysloveně nabá-
dá.  Odhaluje čtenáři tajemství pražských 
usedlostí, méně známých architektonických 
skvostů a kouzelných zákoutí, které často 
míjíme bez povšimnutí. Navíc s sebou tep-
lé letní měsíce přinášejí nepřeberné množ-
ství kulturních akcí, z jejichž širokého spek-
tra si vybere každý. Na Pražském hradě již 
tradičně probíhají Letní shakespearovské 
slavnosti, centrum města ovládl festival mo-
derního umění Sculpture Grande, Veletrž-
ní palác zase Pražské mezinárodní bienále 
umění a pražské koncertní sály představují 
to nejlepší z klasické hudby v rámci festiva-
lu Prague Proms. Slunečné počasí s sebou 
rovněž přináší jedinečnou příležitost po prá-
ci či o víkendu vyzkoušet pražské cyklos-
tezky, navštívit smíchovské písečné pláže 
či nově zrekonstruované Žluté lázně. Praha 
dnešních dnů je nejen významným kultur-
ním, politickým a obchodním centrem v srd-
ci Evropy, ale především místem pro život 
a to v kterékoli roční době. 

Příjemné léto v metropoli.
MUDr. Pavel Bém

primátor hl. města Prahy

Lákavá přírodní koupaliště
Mají zájemci o koupání jistotu, že voda bu-

de kvalitní? Přísné hygienické předpisy uklá-
dají provozovatelům koupališť kvalitu vo-
dy pravidelně kontrolovat u akreditovaných 
nebo autorizovaných laboratoří. Důvodem 
je skutečnost, že se kvalita průběžně mění 
kvůli řadě nejrůznějších okolností. Vliv na 
ni mají například teploty, množství lidí, kteří 
se ve vodě koupají, či blízkost znečišťujících 
zdrojů. Sledování kvality vody provádí ta-
ké Hygienická stanice hl. m. Prahy a závěry 
z výsledků rozborů, které jí předávají provo-
zovatelé, a z vlastního hygienického dozoru  
zveřejňuje na svých internetových stránkách 
www.hygpraha.cz. 

ZLATÁ PRAHA. Turisté si s oblibou naši metropoli fotografují.

Přehled koupališť na str. 9
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■ nejčastějšími návštěvníky Prahy byli loni 
 Britové – 1,663 mil. přenocování,
 neuvěřitelný nárůst 60 procent proti
 roku 2003

■ na druhém místě jsou turisté 
 z Německa – 1,333 mil. přenocování

■ Italové patří k tradičním  návštěvníkům 

 – 980 tisíc přenocování, proti 
 roku 2003 jde o nárůst skoro o polovinu

■ turisté z USA se v počtu přenocování 
 propracovali na čtvrtou příčku, 
 přijelo jich skoro o 30 procent více
 než předloni, pátí jsou Španělé
 a šestí Francouzi, kterých přijelo
 o třetinu více než předloni

 CO ŘÍKÁ STATISTIKA

DOPRAVA NA STADION
D㌫nice E50 PlzeﾋﾐPraha, sjezd na konci d㌫nice PrahaﾐMotol/
Bﾞevnov. Tramvaj �. 1 nebo 18 ze stanice metra A Hrad蟻nsk�, 
v�tupn� stanice Obchodn� d� Petﾞiny.
Pﾞedprodej vstupenek na stadionu (poﾐp� 8ﾐ16 hodin), 
tel.: 235 363 005, 235 363 003, 233 358 487; fax: 220 510 134

Čtěte str. 12

Pokračování na str. 4

Jaký bude ten letošní „způsob léta“, není 
sice ještě úplně jasné, protože na Medarda 
 pršelo, avšak počasí už od května připravi-
lo nejeden den s třicítkami. Rozpálené ulice 
vyhánějí obyvatele i návštěvníky hlavního 
města k osvěžení u vody. Přírodní koupališ-
tě praskají ve švech.

Jaké možnosti jsou? Praha nabízí ve svém 
centru i okolí milovníkům slunění i koupá-
ní dostatek příležitostí k příjemnému odpo-
činku, osvěžení i sportovnímu vyžití. Ke kou-
pání si lze vybrat lázeň ve vltavských vodách, 
v některém z koupališť ve volné přírodě či v umě-
lých nádržích, případně v krytém či otevřeném 
bazénu, které jsou většinou v provozu celoročně. IL
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Praha bude skládat maturitu
Vysvědčení hodnotící stav Pražské památ-
kové rezervace (PPR) vystaví metropoli v pa-
řížské centrále UNESCO. Ukáže se, zda mů-
že být nadále zapsaná mezi světové skvosty 
na seznamu kulturních památek UNESCO. 
S rozlohou více než 863 hektarů drží světový 
primát jako největší městské území zapsané 
do seznamu. V tuto chvíli vše nasvědčuje to-
mu, že Praha své postavení obhájí.

„Zpráva mapuje změny území zapsané-
ho v seznamu UNESCO za posledních pět 
let a dokládá, v jakém stavu uvedený soubor 
památek je a že důvody, které vedly k zápisu 
do seznamu, dále trvají. Bylo proto důležité 
shromáždit maximum údajů o stavebním dě-
ní v Pražské památkové rezervaci, aby autoři 
zprávy vycházeli z věcně přesných podkladů 
a analýz,“ uvedl náměstek pražského pri-
mátora Jan Bürgermeister, do jehož resortu 
odbor památkové péče spadá. „Nechceme 
a ani nemůžeme nic zkreslovat, chceme ma-
ximálně přispět k věcné správnosti monitoro-
vací zprávy. Její závěry jsou nesmírně cenné 
i pro další propracování metodiky památko-
vé ochrany velmi vzácného a rozsáhlého úze-
mí centra města,“ dodal. Obavy, že by PPR 
před přísným zrakem zahraničních odbor-
níků na památkovou péči neobstála, vedení 
města nesdílí. 

„Město v uplynulých pěti letech investovalo 
do údržby PPR přes půl miliardy korun, po-
dařilo se zastavit proces, kdy památky chát-
raly, a v současné době je na území PPR jen 
minimum pamětihodností v havarijním sta-
vu,“ uvedl ředitel odboru památkové péče 
pražského magistrátu Jan Kněžínek. K nejvý-
značnějším památkám, které prošly v uply-
nulém období kvalitní rekonstrukcí a restau-
rací, patří Obecní dům, Míčovna a Belvedér 

Pařížská centrála UNESCO bude kontrolovat stav Pražské památkové rezervace

na Pražském hradě. Z pražských paláců lze 
uvést Lichtenštejnský, Toskánský, Valdštejn-
ský a Nostický. Renovací prošla katedrála sv. 
Víta, Strahovský klášter a kostely sv. Jindři-
cha, sv. Štěpána nebo sv. Tomáše. „Miliono-
vé investice směřovaly i do drobných oprav 
záklopových nebo malovaných stropů a fre-
sek v interiérech. Desetitisíce stály renovace 
vstupních dveří a výloh v parterech,“ doplnil 
náměstek Bürgermeister. Samostatnou ka-

pitolou pak bylo otevření pěti historických  
zahrad pod Pražským hradem.

Pražská památková rezervace se na se-
znam UNESCO dostala v roce 1992. „Jde 
o obydlené a žijící území, takže jeho sprá-
va není stejná jako v případě historického 
objektu, ve kterém se fakticky nežije. Z této 
skutečnosti musíme vycházet a není možné 
území PPR zakonzervovat,“ reaguje náměs-
tek Bürgermeister s tím, že péči památkám 

město věnuje i proto, aby se v metropoli 
dobře cítili i její obyvatelé. 

Být zařazen na seznam památek UNESCO 
je přitom čistě prestižní záležitostí, finanční 
výhody z toho neplynou žádné. „Naší povin-
ností je naopak památku monitorovat a starat 
se o ni. Právo, aby bylo historické jádro Prahy 
zapsáno mezi světové skvosty, musíme vlast-
ně neustále obhajovat,“ upozornil náměstek 
Bürgemeister.  Renáta Barabášová

PERLA MEZI PAMÁTKAMI. Valdštejnský palác je významnou součástí památkové rezervace. Prošel důkladnou rekonstrukcí.

Autobusy jezdí v metropoli už osmdesát let

Celostátní soutěž „Vodní stezka“, jejímž 
cílem je podpořit znalosti dětí o život-
ním prostředí, přilákala více než 550 žá-
ků 3. a 5. tříd pražských škol. Děti po dobu 
devíti týdnů doprovázely vodu od jejího 
pramene až po návrat zpátky do přírody. 
Za doprovodu postaviček z vodního pro-
středí žáci zjišťovali, odkud se voda bere, 
jak se upravuje, než nám teče doma z ko-
houtku, kudy projde a co se s ní děje, než 
skončí opět v přírodě. Současně s tím si 
děti při telefonních hovorech zdokonalo-
valy svůj slovní projev. Vítězem pražského 
kola se stala třída 3. C Základní školy Cha-
plinovo nám., Praha 5, která uspěla mezi 
29 třídními kolektivy z celé Prahy. Soutěž 
byla vyhlášena Nadačním fondem Veo-
lia. V Praze se uskutečnila ve spolupráci s 
Pražskými vodovody a kanalizacemi, a. s. 
Proto v programu soutěže nechyběla ani 
návštěva účastníků na pracovištích této 
společnosti, například v laboratořích, kde 
se kontroluje kvalita vody.  (red)

Děti objevovaly 
„Vodní stezku“
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PRAŽSKÉ ZPRAVODAJSTVÍ

První autobusová linka v Praze, kterou 
provozovaly Elektrické podniky na trase 
Malostranské náměstí – Pohořelec, poprvé 
vyjela 7. března 1908, avšak po roce a půl 
byla po nehodě a kvůli značným technic-
kým problémům zrušena. 

Praha se tak dočkala pravidelné autobuso-
vé dopravy po šestnácti letech. Autobusy se 
rozjely 21. června 1925, tentokrát už natrva-
lo. První linka A vedla z Vršovic do Záběhlic. 
Zpočátku autobusové linky jezdily jen v okra-
jové části města a přivážely cestující k tram-
vajovým tratím. Brzy se ale dostaly i do cent-
ra Prahy a staly se zde významným doplňkem 
tramvajové sítě. Koncem roku 1938 Elektrické 
podniky provozovaly 18 denních a 5 nočních 
autobusových linek.

Tramvajová doprava se po druhé svě-
tové válce rozvíjela už jen pomalu a nové 
tratě přibývaly výjimečně, ale také autobu-
sová doprava se vzpamatovávala z váleč-
ných omezení jen pomalu. V roce 1961 bylo 
v Praze jen 27 denních linek, většinou zajiš-

ťujících spojení k tramvaji. V roce 1965 se 
v pražských ulicích objevily nové autobusy 
ŠM 11 a do středu města začaly pronikat po 
několika desetiletích opět první autobusové 

linky. Na počátku roku 1971 jezdilo v Praze 
už 67 denních autobusových linek, dále dvě 
noční a šest rekreačních. Denně na ně do-
pravní podnik vypravoval 575 autobusů. 

Přelomem v organizaci MHD se stalo v roce 
1974 spuštění provozu metra. Z tramvajových 
kolejí zmizely staré otevřené tramvaje, po 99 
letech skončila také profese, která k nim od-
jakživa patřila – průvodčí –, a současně byl 
zaveden nepřestupní tarif. Autobusy se sta-
ly významným prostředkem dopravy cestu-
jících ke stanicím metra. Povrchová dopra-
va se přizpůsobovala rozvíjející se síti metra 
a v centru města byly rušeny tramvajové tra-
tě. S postupem let v centru Prahy došlo opět 
i k omezení autobusové dopravy.

Autobusové spoje se naopak dostaly za 
hranice Prahy díky zavedení Pražské inte-
grované dopravy (PID). Jde o systém dopra-
vy v Praze a jejím zájmovém okolí provozo-
vaný více dopravci za stejných podmínek 
pro cestující.

V současné době disponuje pražský do-
pravní podnik přibližně 1300 autobusy. 
Kvalita tohoto vozového parku je poměr-
ně příznivá. V posledních letech se pravi-
delnými nákupy nových vozů s životností 
zvýšenou až na 10 let podařilo stabilizovat 

Vltavské vody i břehy hlídá poříční jednotka
Rybáři bez příslušné povolenky, znečišťovate-
lé Vltavy, neukázněné posádky lodiček a šla-
pacích kol a další hříšníci musejí počítat s tím, 
že je při činu přistihne poříční jednotka Měst-
ské policie hl. m. Prahy. 

„Poříční jednotka má k dispozici moderní 
techniku, která jí umožňuje lépe zvládat úkoly 
v rámci kontroly nepovoleného lovení ryb, pro-
vozu plavidel a především kvalifikované záchra-
ny osob,“ říká náměstek pražského primátora 
Rudolf Blažek.

Jednotka, která je vybavena dvěma moder-
ními plavidly a dvěma pětimetrovými rafty 
se závěsným motorem, zjišťuje, dokumentu-
je a následně předává k vyřešení příslušnému 
správnímu orgánu protiprávní jednání občanů 
na Vltavě a v jejím okolí.

Pro svou práci jsou strážníci z poříční jed-
notky odborně připraveni. Všichni absolvo-
vali kurz hladinové služby se zaměřením na 
záchranu osob a kurz první pomoci, vlastní 
certifikát záchranáře na divoké vodě a čtyři 
strážníci získali potápěčské oprávnění I. stup-

ně OWD – CMAS-ITD. Absolvovali také cyklus 
odborných školení a zaměstnání pod vedením 
instruktorů Vodní záchranné služby ČČK. Na-
byté odborné znalosti a dovednosti si pravi-
delně upevňují formou cvičení a zaměstnání 
tak, aby v případě potřeby byli schopni poskyt-
nout včasnou a profesionální pomoc.

Dění na řece pod dohledem
Při výkonu služby se strážníci zaměřují v nej-
větší míře na preventivní činnost. Zejména 
jde o dohled nad dodržováním Řádu plaveb-
ní bezpečnosti, vyhlášek Státní plavební sprá-
vy, městských vyhlášek a platných právních 
norem. 

Tato kontrolně-preventivní činnost se 
v nejvyšší míře týká vykazování posádek lo-
diček a šlapadel z plavební dráhy z míst, kde je 
pohyb plavidel zakázán. Činnost jednotky je 
rovněž zaměřena na kontrolu osob bez domo-
va, které se nacházejí v blízkosti vodního toku 
a zátok s kotvišti sportovních  i soukromých 
plavidel. V neposlední řadě pak provádějí 
kontroly břehů se zaměřením na odhalování 

zdrojů znečištění vodního toku a veřejného 
prostranství a na kontrolu osob vykonávají-
cích právo rybolovu jak z lodí, tak i ze břehů. 
Tato činnost je prováděna i při kontrole vod-
ních nádrží v katastru hlavního města. Při 
své činnosti úzce spolupracují s pracovníky  

Státní plavební správy, rybářskou stráží  
Českého r ybářského svazu a ostatními  
subjekty spjatými s aktivitami na Vltavě. 
„Kvalita zajištění veřejného pořádku se dí-
ky poříční jednotce významně zvýšila,“ dodal  
náměstek R. Blažek.   (rb, frh)

VODU HLÍDÁ DELFÍN. Poříční jednotce městské policie pomáhá nový výkonný člun.
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technický stav na kvalitní úrovni při prů-
měrném stáří vozů 5,5 roku. Na základě vý-
sledků veřejných obchodních soutěží, které 
jsou na dodávky autobusů vypisovány, jsou 
nakupovány jak kloubové, tak i standardní 
autobusy. V následujících letech se předpo-
kládá každoroční nákup asi 100 autobusů. 
V celkovém počtu vozidel se do budoucna 
předpokládá další nárůst podílu nízkopod-
lažních vozů, usnadňujících přepravu star-
ším a zdravotně postiženým osobám. Bu-
de-li pokračovat i příznivý trend v počtu 
nakupovaných nízkopodlažních autobusů, 
budou v roce 2010 v sedle pracovního dne 
vypravovány již jen tyto vozy.

A na závěr pár čísel. K 31. 12. 2004 bylo 
v Praze provozováno 199 autobusových li-
nek, které za rok najely více než 60 milio-
nů provozních kilometrů a přepravily více 
než 300 milionů cestujících. Podíl autobu-
sové dopravy v Praze se s rostoucí sítí metra 
a tramvají v posledních letech nepatrně sni-
žuje. Svou významnou roli si však tato do-
prava zachová i v budoucnu.  (frh)

NEJSTARŠÍ A NEJMLADŠÍ. Vozový park pražské autobusové dopravy prošel 
podstatnými změnami.

Město hospodaří 
s přebytkem 
V prvním čtvrtletí letošního roku dosáhly 
celkové příjmy města 10,66 miliardy korun 
a výdaje 10,13 miliardy. Praze se tak da-
ří naplňovat plánovaný rozpočet na tento 
rok, ve kterém počítá s příjmy a výdaji ve 
výši zhruba 41,4 miliardy. Nejvíce peněz 
šlo na dopravu.

Hospodaření hlavního města skončilo 
ke konci března přebytkem 530,60 milio-
nu korun. Z toho vlastní přebytek města 
byl ve výši 123,41 milionu a u městských 
částí  407,18 milionu. Ve srovnání se stej-
ným obdobím loňského  roku je ale celko-
vý přebytek hospodaření města nižší o 1,88 
miliardy. „Důvodem byly nižší příjmy proti 
minulému roku, a to celkem o 1,26 miliardy 
korun, a naopak vyšší výdaje, celkem 
o 616,23 milionu,“ uvedl náměstek pražské-
ho primátora Petr Hulinský, do jehož kom-
petence spadá finanční oblast v Praze. Pod-
le náměstka rozdíl způsobily především 
nižší dotace ze státního rozpočtu, které 
meziročně poklesly o 857,36 milionu. Nižší 
jsou zatím také výnosy z daní, a to o 771,92 
milionu korun.

„Existuje ale velká šance, že se v druhé 
polovině roku situace zlepší,“ dodal náměs-
tek primátora Petr Hulinský. 

V prvních třech měsících investovalo 
hlavní město nejvíce peněz do dopravy, 
konkrétně 3,52 miliardy korun, což před-
stavuje 34,78 procenta celkových výdajů. 
Ve srovnání s loňským rokem je to letos 
o 2,26 procenta více. 

V průběhu prvního čtvrtletí letošní-
ho roku radnice uhradila také plánované 
splátky půjček a úvěrů, například splátku 
půjčky od Ministerstva pro místní roz-
voj ČR na opravy, modernizaci a rozšíření  
bytového fondu.

 

(kol)
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Přestanou pražští 
taxikáři okrádat?

Nová a přísnější pravidla pro provozování 
taxislužby zavádí novela zákona o silniční 
dopravě, která vstoupila v platnost 1. čer-
vence. Náměstek primátora Rudolf Blažek, 
který o řešení problémů pražských taxikářů 
usiluje už řadu let, je přesvědčen, že novela 
výrazně pomůže v boji proti nepoctivcům. 
„Bude více kontrol a budeme postupovat ne-
kompromisně,“ zdůrazňuje.

Kontroloři mohou například na místě za 
předražení jízdného zadržet taxikáři prů-
kaz o způsobilosti. Bez něj taxikář nemů-
že svou profesi vykonávat. Když by jezdil 
dál – a to dříve bylo zcela běžné, když přišel 
o licenci, protože se nechal zaměstnat u ně-
které firmy – dostane se do konfliktu se zá-
konem a může on nebo jeho zaměstnavatel 
dostat pokutu do výše 750 tisíc korun.

Novela zákona taxikářům ukládá mimo 
jiné podmínky spolehlivosti a bezúhon-
nosti, jejichž porušení je připraví o průkaz 
způsobilosti na dva roky. Spolehlivost ztra-
tí taxikář tehdy, jestliže například řídil pod 
vlivem alkoholu nebo drog, spáchal tři a ví-
ce přestupků proti bezpečnosti a plynulos-
ti silničního provozu nebo byl opakovaně 
trestán za porušení předpisů o taxislužbě. 
O vydání nového průkazu bude moci  po-
žádat opět až za dva roky. 

Bude svět moře na Letné?
Myšlenka, že se pod bývalým Stalinovým pa-
mátníkem na Letné budou prohánět před 
očima Pražanů a turistů žraloci, je opět reál-
nější. Autoři projektu – zástupci společnosti 
Underwater World (UWO) – na konci měsíce 
května splnili zadaný úkol a předložili za-
stupitelstvu hlavního města Prahy požado-
vaný finální návrh nové studie, ve které jsou 
zapracovány připomínky odborů životního 
prostředí a  útvaru rozvoje města.

Hlavními změnami v projektu je především 
respektování všech požadavků kladených na 
ochranu životního prostředí včetně zajištění 
minimálního dopadu stavby na okolní park. 
Výsledkem je návrh, který nejenže zaručí eko-
logické řešení stavby, ale celkově zlepší vzhled 
parku a zkvalitní jeho prostředí.

Podle radního Pavla Klegy, který 
je zodpovědný za správu praž-
ského majetku, je nový 

návrh australské společnosti přijatelný. 
„Příslušné odbory budou nyní projekt posuzo-
vat a  zkoumat, zda splňuje stanovené požadav-
ky. Vidím to ale nadějně. Důležité bude, jak se 
k projektu vyjádří státní správa. Pokud ani zde 
nevzniknou problémy, asi do roka by mohly být 
zpracovány podklady pro územní a stavební ří-
zení,“ odhadl další vývoj radní P. Klega.

Navrhovaná řešení obsahují v ybudo-
vání podzemního tunelu od ulice Mila-

Projekt australské společnosti na vybudování oceanária dostává konkrétní podobu

dy Horákové, který bude 
sloužit k zásobování oce-

anária. UWO dále reagovala na připomín-
ky odboru životního prostředí zmenšením 
objektu z původních 6000 na 4000 m3. Tak-
to ušetřený podzemní prostor bude využit  
ke skládce demoličního materiálu a také se 
tím omezí provoz těžkých vozidel během 
výstavby zařízení. 

Projekt kromě stavby vlastního ocea-
nária počítá s výstavbou v současné do-

MÍSTO STALINA ŽRALOCI. Projekt oceanária počítá s tím, že by se otevřelo pro Pražany v roce 2007.

bě neexistujícího sociálního zařízení pro 
návštěvníky parku, instalací eskalátorů za-
puštěných do terénu směrem od Vltavy, 
zajištěním bezbariérového přístupu, výsad-
bou nových stromů v části parku a zpřístup-
něním střechy objektu, která tak bude slou-
žit jako vyhlídka na město. Návštěvníkům 
oceanária bude k dispozici kavárna, dětský 
koutek a další atrakce. Ve svém vzděláva-
cím středisku oceanárium nabídne dětem 
vzdělávací programy, které se zabývají ne-

jen podmořským světem, ale ochranou ži-
votního prostředí obecně. Po uvedení do 
provozu budou mít návštěvníci oceanária 
možnost zhlédnout na 250 druhů mořských 
živočichů; 35 tisíc ryb, obřího kraba z Indo-
nésie, žraloka z Tichého oceánu a řadu dal-
ších vzácných druhů obyvatel podmořské-
ho světa. Podle odhadu radního Pavla Klegy 
by mohlo nové oceanárium přivítat první 
návštěvníky v roce 2007.

 Mikoláš Černý

PRAŽŠTÍ TAXIKÁŘI
POČET VYDANÝCH LICENCÍ:
(ke konci r. 2004)

■ Evidováno: 
3015 fyzických osob, 41 právnických 
osob s živnostenským oprávněním 
na provozování taxislužby

■ Počet řidičů taxi: 3878

■ Vozidla ev. jako taxi: 5357

KONTROLY TAXI:
(pravidelně od r. 2002)
V loňském roce provedl magistrát 501 
kontrolních jízd, v 73 případech byly 
předraženy. Před třemi lety byla situace 
mnohem horší, předražena byla zhruba 
každá třetí jízda.

Salabka – staletá viniční usedlost v Praze
Pražské usedlosti představují určitou neob-
vyklost v příměstském osídlení, které jako dů-
ležité zázemí města zažívalo spolu s ním je-
ho vzestupy i úpadky. „Dlouhodobé opomíjení 
těchto památek, které stojí mimo historické cen-
trum města, přivedlo mnohé na pokraj zkázy. 
Jejich záchrana proto patří k prioritám pražské 
památkové péče, protože bez nich by obraz Pra-
hy nebyl úplný,“ zdůraznil náměstek pražského 
primátora Jan Bürgermeister, do jehož kompe-
tence památková péče spadá.   

Nejstarší viniční usedlostí na území Troje 
je právě Salabka, která ve svém jádru obsa-
huje obytné viniční stavení z rudolfinské do-
by, postavené asi kolem roku 1600. Na konci 
18. století vznikla patrová zděná sýpka, poz-
ději k ní byla přistavěna podsklepená stodola. 
Kolem roku 1900 došlo k přestavbě a rozšíření 
obydlí směrem na sever. Od roku 1985 je objekt 

USEDLOST SALABKA. Dalším zasta-
vením v našem seriálu o pražských památ-
kách rekonstruovaných pomocí grantové 
politiky města je usedlost Salabka.

památkově chráněn. Do roku 1968 sloužila 
usedlost zemědělským účelům. Poté byla síd-
lem různých provozoven, což provázela po-
stupná uživatelská i stavební devastace. Stře-
cha stodoly se zřítila, část objektů fungovala 
jako sklady, původní střechu chléva z bobrové 
krytiny nahradila kovová konstrukce s vlni-
tým eternitem a nejcennější historické jádro 
hlavního obytného objektu z rudolfinské doby 
se využívalo jako sklad uhlí.

Po roce 1989 se usedlost vrátila do rukou 
restituentů a ti ji v polovině devadesátých let 
prodali společnosti Zlatá Praha. „Architekto-
nické studie nám ukázaly, že náklady na opra-
vu usedlosti v souladu s požadavky památko-
vé péče dosáhnou 80 milionů korun. Takovou 
sumu jsme k dispozici neměli, proto jsme se 
rozhodli pro víceetapovou rekonstrukci,“ uvedl 
František Čermák ze společnosti Zlatá Praha. 

Na jejím konci by se na Salabce mělo znovu na 
vinicích pěstovat víno, k dispozici by byla sty-
lová vinárna a dobová hospoda a také by část 
usedlosti sloužila jako nájemní byty.  

V letošním roce vstupuje rekonstrukce 
Salabky do třetí etapy a hlavní město na ni 
přispělo 600 tisíci korun. Celkově si přitom 
vyžádá téměř čtyři miliony, které půjdou 
na dokončení rekonstrukce hlavního objek-
tu a obnovu původních nosných konstrukcí 
a střechy bývalých stájí. 

V uplynulých letech se již podařilo obno-
vit část přilehlé vinice, opravit střešní kon-
strukce, renovovat sýpku a chlév. V uply-
nulém roce se uvolnily nejcennější prosto-
ry prvního nadzemního podlaží s valenými 
klenbami a výsečemi z období kolem r. 1600 
v hlavní obytné budově a ta také získala no-
vý střešní plášť.   (jb)

Na kolik přijde cestující jízdné v Praze
Soudě podle ohlasů, které přišly do redak-
ce Listů hl. m. Prahy, zvedlo zdražení jízd-
ného mnoho Pražanů ze židle. K této citli-
vé otázce, ale také k tomu, jaké výhody pro 
cestující v městské hromadné dopravě no-
vé tarify přinášejí, se vyjádřil ing. Tomáš 
Jílek, pověřený řízením Dopravního pod-
niku hl. m. Prahy.

Každé zdražení je pro občany nepříjem-
né. Cenové zvýšení však bylo nutné vzhle-
dem k dramatickému zvyšování nákladů 
souvisejících nejen se zdražováním pohon-
ných hmot a energií, ale především s rea-
lizací nových dopravních staveb (rozšíře-
ní tras metra Nádraží Holešovice – Ládví, 
Českomoravská – Černý Most, tramvajová 
trať Hlubočepy–Barrandov) a modernizací 
vozového parku. Přes obecné cenové zvýše-
ní přináší nový tarif i některé výhody. Pro-
dloužila se časová platnost přestupních jíz-
denek ze 60 na 75 minut, u nepřestupních 
z 15 na 20 minut (v metru ze 4 na 5 stanic). 
Největší výhody však přináší tarif pro dů-
chodce, kteří mohou používat zvýhodněné 
jízdné i na jednorázové jízdenky.

Plnocenná jednorázová jízdenka teď stojí 
20 a nepřestupní 14 korun. Jsou však také 
jízdenky poloviční. Kdo je může využívat?

Přestupní jízdenky za 10 Kč a jízdenky 
s omezenou přestupností za 7 Kč mohou vy-
užívat děti od 6 do 15 let a nově od 1. červen-
ce také důchodci, držitelé průkazky pražské 
integrované dopravy (PID) pro důchodce, 
pouze však na území hl. m. Prahy, tj. v ta-
rifním pásmu P a 0. Za poloviční jízdné 
mohou své děti vozit po Praze i návštěvní-
ci hlavního města, jednodenní časová jíz-
denka pro děti od 6 do 15 let platná 24 ho-
din stojí 40 Kč.

Jaký je nejvýznamnější zásah do dosavad-
ního systému jízdného?

Jde o změnu tarifní hodnoty pásma 
P. Území hl. m. Prahy (pásma P a 0) je vzhle-
dem k rozsahu provozu počítáno nově jako 
tři tarifní pásma. Pásmo P má dvojnásob-
nou tarifní hodnotu, tj. je počítáno jako dvě 
tarifní pásma. Beze změny zůstává liniové 
pásmo 0. V okolí Prahy zůstává nezměně-
no pět vnějších pásem. Tuto skutečnost si 
je potřeba uvědomit při všech cestách mezi 
Prahou a vnějšími pásmy. Třípásmová jíz-
denka za 20 Kč je nyní základním jízdným 
pro jednotlivou jízdu v Praze. Například 
pro cestu z 1. pásma do Prahy s použitím 
návazné MHD dosud cestující používali tří-
pásmovou jízdenku za 18 Kč, nově pro tuto 
cestu potřebují jízdenku pro 4 pásma (24 

Kč), neboť projedou pásma 1, 0 a P, které 
se z důvodu dvojnásobné hodnoty pásma P 
započítává dvakrát. Obdobně se postupuje 
i u vzdálenějších pásem. Při cestách do Pra-

hy i z Prahy je však nutné připočítat k po-
čtu projížděných vnějších pásem potřebný 
počet pásem na území hl. m. Prahy – jedno 
v případě dojezdu na konečnou příměst-

ských autobusů nebo tři v případě pokračo-
vání klasickou pražskou MHD.

Zdarma cestují MHD nadále senioři od  
70 let. Pro seniory do 70 let je zaveden tak-
zvaný seniorpas. Kde si jej mohou zájemci 
pořídit a jaké výhody jim poskytne?

Od 1. července plní funkci seniorpasů do-
savadní důchodcovské průkazky pro PID. Bu-
dou sloužit také k využívání slev (bezplatný 
nebo zvýhodněný vstup) v deseti zařízeních 
hl. m. Prahy. Jde o Divadlo Minor, Galerii hl. 
m. Prahy, Muzeum hl. m. Prahy, pražskou bo-
tanickou zahradu, Zoo Praha, Muzeum MHD, 
Obecní dům, hvězdárnu a planetárium, Měst-
skou knihovnu a Národní kulturní památ-
ku Vyšehrad. Držitelé dosavadních průkazek 
PID pro důchodce si tedy nebudou pořizovat  
žádnou další průkazku.

Jsou nějaké změny v žákovském jízdném?
V této kategorii změna není. I nadále je u ča-

sových jízdenek sleva 75 procent z plnocenného 
jízdného pro děti od 6 do 15 let, v jednotlivém 
jízdném je sleva 50 procent. U studentů od 15 
do 26 let jde o 50procentní slevu pouze u časo-
vých jízdenek. Cena čtvrtletní časové jízdenky 
pro děti od 6 do 15 let tedy činí 315 Kč (měsíční 
115 Kč), pro studenty do 26 let čtvrtletní 630 Kč 
(měsíční 230 Kč).

PRAŽSKÉ ZPRAVODAJSTVÍ

Pokračování na str. 13

„Díky registru dopravců, který zákon také 
zavádí, nepoctivý taxikář nebude moci vyko-
návat profesi ani v jiném městě. Úředníci tam 
budou vědět, že už porušil předpisy, a nevy-
dají mu potřebná povolení,“ dodává náměs-
tek Blažek. Zákon také stanoví, že ve vozech 
taxislužby musí být úředně ověřený zaplom-
bovaný taxametr s tiskárnou a paměťovou 
jednotkou, která uchovává denní a měsíční 
hodnoty provozu vozidla. Další zákonnou 
podmínkou je, že provozovat taxislužbu lze 
výhradně s vozidlem, které je pro tento účel 
evidováno dopravním úřadem. (ek)
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Nové jízdní tarify městské hromadné dopravy přinášejí celou řadu nových výhod především pro důchodce
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Jak chránit o dovolené majetek
Čas dovolených, kdy jedni odpočívají u mo-
ře, v horách či na cestách, využívají jiní k to-
mu, aby ve vylidněném městě hospodařili po 
svém. Léto totiž láká také různé nenechavce 
k tomu, aby se obohatili na úkor lidí, kteří ne-
jsou doma.

„Měli bychom proto před odjezdem věnovat 
pozornost opatřením znesnadňujícím práci ne-
zvaných hostů,“ upozornil náměstek primá-
tora Jan Choděra. Před odjezdem necháme 
nezatažené žaluzie a televizor připojíme k ča-
sovému spínači, aby jej automaticky spouštěl 
a vytvářel tak iluzi přítomnosti osob. Všech-
ny bezpečnostní prvky, kterými je byt či dům 

Turisté Prahu milují
Pokračování ze strany 1

osobám i těm, na nichž jsou patrné známky 
alkoholového či drogového opojení. Zavazadla 
se snažíme mít stále pod kontrolou, např. i za 
použití osobního alarmu. Pro ochranu vlast-
ního zdraví s sebou můžeme mít některý z vol-
ně prodejných prostředků individuální obrany 
(sprej, paralyzér).

Obezřetnost nelze ztratit ani na místě po-
bytu. Šikovní „odborníci“ dokážou blesku-
rychle využít naší nepozornosti. Útočí tam, 
kde se vyskytuje hodně lidí, pracují často ve 
skupinách a ke krádežím zneužívají i děti. 
Doklady, peníze, šeky a kreditní karty tedy 
nosíme ve vnitřních kapsách oděvu, nejlé-
pe v náprsní kapse, kterou máme pod kont-
rolou. Případné zavazadlo neneseme na zá-
dech, ale pokud možno těsně u těla s rukou 
na zapínání. 

Naprostou samozřejmostí je dobré cestovní 
pojištění, které jsme uzavřeli doma před odjez-
dem a jehož součástí je i odpovědnost za pří-
padnou způsobenou škodu. V případě potíží 
bychom měli vědět, na koho se můžeme obrá-
tit – na průvodce zájezdu, na recepční v hotelu, 
policejní stanici, zastupitelský úřad naší země. 
Při krádeži či poškození majetku nebo v přípa-
dě tělesné újmy si necháme vše na místě vyčís-
lit a potvrdit, čímž předejdeme problémům při 
uplatňování náhrady škody v pojišťovně.  

Alena Šindlerová, koordinátorka 
prevence kriminality hl. m. Prahy

Pozoruhodným zjištěním je, že 45 procent 
návštěvníků se ubytovalo v zařízeních nej-
vyšších kategorií, tedy ve čtyř- a pětihvěz-
dičkových hotelech. „To je dobrá zpráva nejen 
pro hoteliéry a restauratéry,“ tvrdí ekonom Jiří 
Krátký. „Je to totiž důkaz toho, že Prahu stále 
více objevuje dobře finančně zajištěná kliente-
la, která je ochotna ve městě více utrácet ne-
jen za ubytování a stravování,“ tvrdí ekonom. 
Pokud bude tento trend pokračovat, pocí-

tí podle ekonoma zlepšení brzy i obchodníci, 
provozovatelé kulturních a sportovních zaří-
zení i další podnikatelé.

Představitelé města jsou spokojeni i s dal-
ším trendem. Stále více turistů se totiž do Pra-
hy vrací. Z průzkumu, který dal magistrát pro-
vést po loňské turistické sezóně, vyplynulo, že 
99 procent respondentů z řad turistů by Prahu 
doporučilo svým známým a 98 procent se jich 
chce do města znovu vrátit.

CO VY A PRAHA?
■ Maikiko Jamanuto (19 let, japonská 
studentka z australského Sydney): „Pra-
ha mě doslova uchvátila, tolik památek 
v jednom městě jsem snad ještě nevi-
děla. Zamilovala jsem si česká jídla, ta-
kovou tlačenku nebo bramborák bych 
mohla mít každý den.“

■ Joseph Brown (31 let, automechanik 
z britského Newcastlu): „S partou kole-
gů si sem vyjedeme na víkend každý 
čtvrtrok. Jsou tady příjemní lidé a levné, 
navíc velmi dobré pivo.“

■ Yves de Pierremartin (66 let, důchod-
ce z francouzského Tours): „Prahu jsem 
dříve navštěvoval velmi často pracovně, 
poznal jsem vynikající odborníky, ale na 
město času nezbývalo. Takže si to teď 
vynahrazuji.“

Bič na nepoctivé taxikáře
Procházka po Hradčanech, pivo v některé 
z proslulých náleven a okradení taxikářem, 
i tak je představována Praha již léta zahra-
ničním turistům. 

Ne zcela oprávněně, svou roli tady hraje 
i konkurenční boj o turistu v médiích a další 
věci, ale i když se situace postupně zlepšuje 
a podle údajů magistrátu je nyní předraže-
ná „jen“ každá pátá jízda, a ne každá třetí, 
jak tomu bylo ještě před třemi lety, jsou ta-
xikáři pro Prahu stále reálným problémem. 
List Chicago Tribune například nedávno za-
řadil sedadlo pražského taxíku mezi tři mís-
ta na světě, kde by návštěvníci měli počítat 
s problémy. 

Zajistit nápravu a zlepšit pošramocenou po-
věst země v cizině sliboval snad každý pražský 
primátor. V posledních dvou letech počet kon-
trol stále stoupá, načapat nepoctivce se teď 
úředníci snaží i v noci či v přestrojení za cizin-
ce, ale i primátor Bém přiznává, že úředníků 
schopných věrohodně sehrát cizince je málo. 
A jejich tváře si drožkáři rychle zapamatují. 
Jen kontrola proto řešení nepřinese. O to důle-
žitější je novela zákona o silniční dopravě. 

Novelu zákona navrhla Praha a zákono-
dárci v ní na návrh pražských radních zpřís-
nili podmínky provozování taxikářské živ-
nosti. Taxikáři například budou muset mít 
ve voze úředně ověřený zaplombovaný ta-
xametr s tiskárnou a paměťovou jednotkou, 

která bude uchovávat denní a měsíční hod-
noty provozu auta. Taxislužbu bude moci 
provozovat pouze majitel vozu, který bude 
pro tento účel evidován dopravním úřadem. 
Úřad bude taxikářům vydávat průkazy o je-
jich způsobilosti, a to vždy na pět let. Pokud 
nebudou splňovat podmínky spolehlivosti 
a bezúhonnosti, o průkaz na dva roky při-
jdou. Dočasný zákaz výkonu profese tak od 
začátku prázdnin hrozí každému taxikáři, 
který by například předražil jízdné, nevy-
tiskl cestujícímu z taxametru doklad o za-
placení jízdného nebo na něm uvedl ne-
pravdivé údaje. Je to tvrdé zostření pravidel, 
a novela proto způsobila mezi pražskými ta-
xikáři pozdvižení. A není divu. Dobrá spolu-
práce zákonodárných orgánů a vedení měs-
ta totiž tentokrát nabízí skutečnou šanci na 
změnu podmínek v pražské taxislužbě. A to 
změnu poměrně rychlou a razantní.  

Obrat k lepšímu lze čekat už za pár dní, 
v červenci. Záměr poslanců a senátorů, ale 
i zastupitelů je zřejmý: skoncovat jednou 
provždy s podvodníky a lumpy, kterých je 
bohužel na „štaf lech“stále více než dost. 
Novela silničního zákona spolu s úpravou 
souvisejících norem – například trestního 
zákona a jeho ustanovení o nedovoleném 
podnikání – jim řádně znepříjemní život. 
A věřím,  že v této věci se už opravdu blýská 
na lepší časy.

Miroslav Svoboda, poslanec PČR

Pražská kultura okouzlila Berlín
Pestrá přehlídka pražské kultury, konaná 
pod názvem Dny Prahy v Berlíně, připomně-
la obyvatelům Berlína desáté výročí podpi-
su Společného prohlášení – dohody o přá-
telství a spolupráci mezi oběma městy. Akce 
se uskutečnila recipročně ke Dnům Berlína 
v Praze, které se konaly na podzim roku 2001. 
Letošní prezentaci české metropole v Berlíně 
pořádalo hlavní město Praha, Senát Berlína, 
České centrum Berlín a Velvyslanectví České 
republiky v Berlíně.

Dny Prahy v Berlíně byly 10. června 
slavnostně zahájeny na berlínské radnici kon-
certem M. Nostitz kvarteta za přítomnosti 
pražského primátora Pavla Béma, berlínského 
úřadujícího starosty Klause Wowereita a čes-
kého velvyslance v Německu Borise Lazara.

Berlínským divákům se mimo jiné před-
stavilo originální taneční divadlo Veselé 
skoky. Jeho taneční groteska Na hlavu! sla-
vila úspěchy nejen u berlínských diváků, 
ale i u studentů  berlínské herecké školy 
Die Etage (Poschodí), se kterými společně 
vystoupilo. Další představení odehrály Ve-
selé skoky v rámci Dlouhé noci české kultu-
ry, kterou pořádalo České centrum v Berlí-
ně. Návštěvníci Dnů se mohli těšit i na jazz 

z Prahy v podání Ondřeje Konráda a kapely 
Gumbo ve známém berlínském jazzovém 
klubu Schlot. V Českém centru v Berlíně 
prezentovala Pražská informační služba in-
formace o turistických a kulturních mož-
nostech Prahy. Tamtéž je od 20. června do 
2. září otevřena výstava Zapomenutý mis-
tr secese a kubismu, věnovaná architektu 
Emilu Králíčkovi, který navrhl řadu domů 

VELKÝ ZÁJEM DIVÁKŮ. Všechny kulturní akce pořádané v rámci Dnů Prahy v Berlíně se tešily zájmu diváků.

Dny Prahy v Berlíně zaujaly tisíce milovníků a obdivovatelů české umělecké tvorby

V celostátním srovnání patří Praha su-
verénně k největším turistickým láka-
dlům. Podle zveřejněných výsledků totiž 
ostatní regiony republiky za metropolí vý-
razně zaostávají. Loni podle odhadů agen-
tury Mag Consulting přijelo do Česka 6,1 
milionu cizinců, z nichž 53 procent na-
vštívilo Prahu. Druhým nejnavštěvova-
nějším regionem je Karlovarský kraj (podíl 
6,4 procenta), třetím je Jihomoravský (5,7)  
a nejmenší podíl mají kraje Pardubický 
(0,9) a Vysočina (1,1).  (frh)
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PLNÝ KARLŮV MOST. Žádný turista neopomene navštívit tuto pražskou památku.

Remedium zve 
nejen seniory
Seniorům se nabízí další možnost, jak ak-
tivně naplňovat svůj život. Občanské sdru-
žení Remedium Praha otevírá ve středu 13. 
července v Táboritské 22 v Praze 3 KLUB 
Remedium – centrum aktivit (nejen) pro 
seniory, jehož součástí je také  Počítačový 
a internetový klub. 
Od 14.30 do 16 hodin bude Klub otevřen 
pro širokou veřejnost. Od 20. července do 
31. srpna, je v Klubu každou středu od 14 
do 17 hodin kavárnička, posezení s pozva-
nými hosty. Kurzy i další aktivity Klubu za-
čínají během září a října, od 5. září 2005 se 
koná zápis. Programovou nabídku zájemci 
najdou od 22. srpna na www.vstupujte.cz, 
informace získají také na telefonním čísle 
272739833 (od 5. září na tel. 222712940). 

Tipujte a vyhrajte
Kolik procent poslanců parlamentu ČR je 
v důchodovém věku? 
a) 5–10 b) 11–15 c) 16–20 d) 21–24

Odpovědi můžete posílat do 12. 7. 2005  
na adresu: Remedium Praha, Vinohradská 
176, 130 00 Praha 3, na e-mail senior@reme-
dium.cz nebo na www.vstupujte.cz. Všech-
ny správné odpovědi budou slosovány dne  
13. 7. při příležitosti otevření Klubu 
Remedium. Výherce čeká digitální fotoa-
parát.  (red)

nejen v Praze, ale i v dalších českých a mo-
ravských městech a v chorvatském Splitu. 

Všechny kulturní akce pořádané v rámci 
Dnů Prahy v Berlíně se těšily zájmu diváků. 
Vystupujícím souborům se v nejednom pří-
padě podařilo navázat vztahy s jejich ber-
línskými kolegy, takže kulturní spolupráce 
obou měst bude zajisté pokračovat i v dal-
ších letech. Jiřina Špičáková
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osazen, by měly být zcela aktivovány. Zbývá 
už jen se spolehlivým sousedem, příbuzným 
či známým vyměnit informace o přibližném 
místě pobytu a telefonních číslech, na nichž 
budeme k zastižení, domluvit se na pravidel-
ném vybírání naší poštovní schránky a mů-
žeme vyrazit.

Nebezpečí hrozí i na cestách. Cestujeme-
-li vlastním autem, dáváme na něj pozor i ve 
chvílích odpočinku, a pokud jej opouštíme 
– byť jen na okamžik – nezapomínáme na uza-
mčení. Pokud jsme zvolili železniční přepra-
vu, hledáme nejbezpečnější místo, tedy u dve-
ří nebo blízko kupé průvodčího. Snažíme se 
vyhnout návalům a tlačenicím, agresivním 
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Poslední zvonění ve školách
Žáci pražských škol si už užívají naplno 
prázdnin, které začaly před několika dny. 
Se školním rokem se rozloučili nejrůzněj-
ším způsobem. Například na Proseku se 
v areálu Základní školy Litvínovská 600 
konalo soutěžní dopoledne pro děti ze zá-
kladních a mateřských škol pod názvem 
Hurá na prázdniny. Děti pozdravil i radní 
hlavního města Prahy Jan Štrof, který má 
na starosti školství. 

Závěr školního roku dává příležitost 
k bilanci i pohledu do budoucnosti. Praž-
ské školství spotřebovalo ve školním roce  
2004/2005 více než 6,4 miliardy korun v pří-
mých výdajích. 

Žáků ve školách ubývá
V pražských školách ubývá v průměru ví-
ce než jeden tisíc žáků ročně. Letos opus-
tilo deváté třídy o téměř 1300 žáků méně 
než před pěti lety, ve středních školách činí 
propad za poslední tři roky více než 3000 
středoškoláků. Tento problém, který prová-
zí školství v celé republice, řeší město tak-
zvanou optimalizací, tedy úpravou počtu 

Změny, kterými prochází pražské školství, přinesou mnohamilionové úspory

V uplynulé sezóně vaše divadlo uved-
lo několik premiérových představení. 
Jaký měla úspěch u diváků?

V sezóně 2004/2005 jsme připravili dvě 
premiéry. V létě to byla Noc na Karlštej-
ně a od podzimu jsme připravovali lahůdku 
– divadelní „velké sousto“ muzikál Jekyll & 
Hyde, na nějž se nám podařilo získat práva. 
Patří totiž k tomu nejlepšímu, co lze vidět na 
světových muzikálových jevištích. Navíc oba 
žijící autoři, řadící se již k muzikálovým kla-
sikům, poctili naši premiéru (11. 3. 2005) 
svou přítomností, což bylo pro soubor i celý 
tvůrčí tým velice prestižní a zavazující. Na-
vzdory vždy reptajícím kritikům se Jekyll & 
Hyde líbili nejen autorům, nešetřícím slo-
vy chvály mimo jiné na excelentní pěvecké 
a herecké výkony sólistů, ale líbí se i divá-
kům, kteří k němu našli cestu do KCP, kde 
stále ještě musíme hrát v náhradních pro-
storách „nedivadelního“ Kongresového sálu.

Právě začínají divadelní prázdniny. 
HDK však připravilo letos i prázdni-
nová představení. Kam se na vás di-
váci můžou přijít podívat a na co se 
můžou těšit?

Soubor HDK a hosté prožijí stejně jako 
v minulém roce obvyklé období divadelních 
prázdnin neprázdninově – divadelně! Již 
minulé léto jsme premiérově uvedli filmo-
vou  muzikálovou klasiku, muzikál Noc na 
Karlštejně, na scéně, kterou jsme pro tento 
účel vystavěli na nádvoří Nostického paláce 
na Malé Straně v Praze. Úžasná atmosféra 
„open air“ představení si podmanila tisíce 
diváků a my je můžeme díky ministrovi kul-
tury ČR panu Pavlu Dostálovi i letos vrátit 
na stejné místo. Od 10. června až do konce 
srpna se tedy těšíme (za účinkující například 
Monika Absolonová, Kateřina Brožová, Petr 
Štěpánek, Pavel Rímský, Radoslav Brzobo-
hatý, Petr Kostka, Mojmír Maděrič, Andrej 
Hryc a Václav Vydra) až na výjimky vždy od 
středy do soboty na všechny diváky a příz-
nivce muzikálu. Opravdové divadelní prázd-
niny nás čekají až v září.

Jaké novinky připravujete do nové 
sezóny?

Vzhledem k tomu, že to úzce souvisí se 
znovuotevřením scény v historické budově 
v Karlíně a mělo by jít o překvapení, tak bych 
navrhl, že bychom mohli společně na toto té-
ma pohovořit na podzim, kdy bude všechno 
to, co připravujeme, i smluvně podchyceno.

Historická budova v Karlíně se rekon-
struuje. Je reálné, že se do ní soubor 
divadla vrátí v plánovaném termínu?

Pevně věřím, že ano! Stav již  probíhající 
rekonstrukce nasvědčuje tomu, že na pod-
zim 2006 budeme moci všechny diváky 
pozvat na slavnostní znovuotevření budovy 
Hudebního divadla v Karlíně. Navíc tuto moji 
víru podporuje i smlouva mezi hlavním měs-
tem Prahou a konsorciem firem Metrostav 
a Skanska, ve které je datum předání diva-
dla stanoveno na 30. září 2006.  (rb)

Zeptali jsme se
EGON KULHÁNEK 
ředitel Hudebního divadla v Karlíně

Popularita u nás mi zavání lží
Pokračování ze strany 1

Švandově divadle jsem odstoupila, takže 
se moje osobní léto bude konečně odehrá-
vat v náruči mých nejbližších. Štěstí pro 
mne, smůla pro rodinu, neboť já odpočí-
vám tak, že neustále pracuju, a polezu jim 
na nervy. Určitě si nenechám ujít Letní 
scénu Ungeltu na Novém světě, zhlédnu, 
co jsem během sezóny nestihla, a 28. 8. 
tam sama usednu do vlastní židle v talk 
show Milana Heina a Marty Kubišové Kaž-
dý má svou židli.

 
Ztvárnila jste řadu krásných rolí, máte 
k některé ze svých hrdinek bližší osobní 
vztah? 

Rozhodně mi jedna bude bolestně chy-
bět. V červnu proběhla v Divadle pod Pal-
movkou derniéra Výstřelů na Broadwayi, 
takže jsem postavu Heleny tiše obrečela, 
želím vlastně všech, jež už „zemřely“. Di-
vadelní postavy jsou bohužel smrtelné. Ty 
filmové jsou časem jako fotografie – za-
tímco my stárneme, obrázek zůstává stej-
ný. Tenhle záznam okamžiku je pro mne 
občas nestravitelný, protože bych urči-
tě několik svých postav s odstupem času 

škol, skladby a kapacity studijních oborů. 
„Optimalizace pražského školství se provádí  
od září 2002 podle počtu dětí v daném regi-
onu, zájmu žáků o příslušné studijní obory, 
naplněnosti jednotlivých škol i vývoje a pro-
gnózy na trhu práce,“ říká radní Jan Štrof. Za 
tři roky se uskutečnilo celkem 17 optimali-
začních kroků.

Zlepší se informovanost
Od 1. ledna 2005 přišla velká změna v podo-
bě nového školského zákona. „Snažili jsme 
se, aby pražské školství plynule zvládlo ná-
roky nového zákona, a myslím, že ve většině 
oblastí nevznikly problémy,“ uvedl pražský 
radní J. Štrof. Nový školský zákon přinesl 
mimo jiné také povinnost zřídit v každé 
škole školskou radu nebo změnil způsob 
přijímacího řízení. Radní Štrof k tomu říká: 
„Zavedli jsme také nové stránky www.praha-
-skoly.cz, na kterých jsou informace o při-
jímacím řízení podle zákona a v budoucnu 
počítáme s jejich rozšířením pro lepší a kva-
litnější informovanost studentů, rodičů a pro 
lepší komunikaci mezi školami.“ (frh)HURÁ NA PRÁZDNINY. Radní Jan Štrof popřál pěkné prázdniny dětem ze ZŠ Litvínovská.

Na internetu jsem narazil na stránky 
www.olympiada-ano.cz. Občanské sdru-
žení Olympiáda pro ČR je naladěno na 
stejnou vlnovou délku jako já – Praha 
a Česko by si určitě zasloužily letní olym-
pijské hry. A s chutí jsem si přečetl, že 
magistrát jedná a koná. 

Je však vůbec možné uspořádat tako-
vou velkou akci v tak malé zemi? A proto-
že se pohybuji v oblasti bezpečnosti, za-
čal jsem si klást a sepisovat bezpečnostní 
otázky. Je Praha bezpečné město? Jak je 
to s kriminalitou? Máme spolehlivé ply-
nové rozvody, vodovody, elektrické sítě 
a telekomunikace? Máme dopravní cesty, 
které zvládnou příval sportovců, noviná-
řů a návštěvníků? A jsme schopni elimi-
novat nebezpečí terorismu? 

Odpovědi nebudou jednoduché. Vyža-
duje to studii, rozbor a potom řadu činů. 
Ale to nejdůležitější je umět si je polo-
žit a uvědomit si, že v dnešním světě bez 

Praha si olympiádu zaslouží
hranic je organizace jakékoli velké akce 
nemyslitelná bez toho, že bezpečnost bu-
de prostupovat vším konáním.

Hovořil jsem o tom s celou řadou přá-
tel z oboru – s lidmi, kteří bezpečnosti 
opravdu rozumějí a chápou ji stejně se 
mnou jako komplexní podpůrnou disci-
plínu zabývající se analýzou a redukcí 
rizik. Byli jsme všichni zajedno: olympi-
ádu ano – Praha si ji zaslouží, Praha na 
ni má. 

Ale pojďme si od samého začátku klást 
správné otázky a hledat na ně odpově-
di. Pojďme o olympiádě přemýšlet nejen 
jako o možnosti prezentace státu a měs-
ta, ale i jako o události vyžadující kom-
plexní a profesionální bezpečnostní pří-
stup. Uvažujme o krásných a bezpečných 
olympijských hrách v Praze.  
 PhDr. Michal Fábera,

předseda představenstva 
a generální ředitel  Group 4 Falck, a.s.

SPRÁVNÉ POUŽÍVÁNÍ čes-
kého jazyka a schopnost v češ-
tině komunikovat byly hlavní 
cíle soutěže s názvem Hez-
ky česky. Pro středoškoláky ji 
připravily hlavní město Praha, 
Centrum volného času Pra-
ha 9, Park Praha 2002 a spo-
lečnost Microsoft. V celopraž-
ském finále se na prvním místě 
umístila Kristýna Tomšů, druhá 
byla Tereza Švecová a třetí Zu-
zana Kotrbatá. Vítězkám blaho-
přál a ceny jim předal pražský 
radní Jan Štrof. 

Středoškoláci „Hezky česky“

viděla jinak. Ve vztahu k rolím nedělávám 
rozdíl, k mým oblíbeným filmům ale roz-
hodně patří Samota (J. Brabec), Ani málo, 
ani moc (P. Strnad), Mazaný Filip (V. Mar-
houl) a Krev zmizelého (M. Cieslar). Mám 
ráda duši těch filmů.

 
Jaké jsou vaše nejbližší plány, na co se  
můžeme těšit?

Plány? Divadelně je můj plán vypsán do-
konce až do dubna příštího roku! Počet 
mých představení se vyhoupl na osmnáct až 
dvacet měsíčně, což se mi naposledy stávalo 
zamlada ještě v Národním. V říjnu se těším 
na spolupráci s Viktorem Polesným, v jeho 
režii mne čeká natáčení detektivky Zastře-
ný hlas. V České televizi bude uveden nový 
seriál Karla Smyczka Dobrá čtvrť a moc se 
těším na uvedení širší čtyřdílné verze filmu 
Krev zmizelého Vladimíra Körnera. A spo-
lečně se asi všichni těšme hlavně na léto! 
Nám doma na zahradě rozkvetly už i kame-
ny a rýče.  Renáta Barabášová

Město podpoří sport
Na havárie a sportovní akce v rámci dru-
hého kola sportovních grantů Praha vě-
nuje zhruba 15,5 milionu korun. Z toho na 
rekonstrukce a opravy půjde 12,7 milionu  
a zbývající částka na sportovní akce dětí  
a mládeže. Žadatelé podali celkem 150  
žádostí o dotace, z nichž radnice podpoři-
la přes 120. 

Druhé grantové řízení, podporující sport 
a tělovýchovu, je zaměřeno na odstranění 
havárií v tělovýchovných zařízeních a na 
pořádání sportovních aktivit, které se bu-
dou konat ve druhé polovině letošního ro-
ku. „Na návrh grantové komise jsme schvá-
lili 123 projektů, které podpoříme více než 
15,5 milionu korun. Z programů týkajících 
se odstranění havárií sportovních zařízení 
jsme vybrali 30 žádostí za více než 12 mi-
lionů a téměř tři miliony věnujeme na 93 
sportovních akcí pro děti a mládež,“ řekl 
náměstek pražského primátora Petr Hulin-

ský, do jehož kompetence spadá sportovní 
a finanční sféra ve městě. 

Z městského rozpočtu například získá 
450 tisíc korun Fotbalový klub Řeporyje  
v Praze 5 na první část rekonstrukce objek-
tu na zdejším sportovišti. Z těchto peněz 
bude financována oprava elektrorozvodů, 
kanalizace, elektrického kotle a sociální-
ho zařízení. 

„Na projekty, u nichž přidělená částka 
nepřesahuje dva miliony korun ročně pro 
jeden a týž subjekt, hlavní město vyčlenilo 
přes 13 milionů korun. Například na dru-
hou etapu rekonstrukce kotelny obdrží Tě-
lovýchovná jednota Sokol v Praze 10-Hos-
tivaři jeden milion,“ doplnil náměstek Petr 
Hulinský. 

Téměř 2,2 milionu korun obdrží ti žadatelé, 
kteří již získali dotace v prvním kole a u nichž 
schválená částka přesahuje dva miliony ko-
run ročně pro jeden a týž subjekt. 

   (kol)
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Tentokrát je v rámci programu JPD 2 připravena pro žadatele rekordní suma – více než 3 miliardy korun

Jednotný programový dokument 
pro Cíl 2 (JPD 2) opět otevírá 
možnost získat finanční pod-
poru z Evropského fondu re-
gionálního rozvoje a veřejných 
rozpočtů ČR. Mezi žadatele 
může být rozděleno až 3,716 
miliardy korun, což představuje 
zbývající zdroje tohoto programu 
a dosud nejvyšší rozdělovanou 
částku.

„Od 24. června do 30. září poběží v pořadí 
již třetí výzva, v jejímž rámci budou moci ža-
datelé o dotaci předkládat projekty zaměřené 
na revitalizaci a rozvoj městského prostře-
dí a na zabezpečení konkurenceschopnosti 
a prosperity města,“ komentoval výzvu ad-
ministrátor programu Michal Struha z Od-
boru zahraničních vztahů a fondů EU (OZF) 
Magistrátu hlavního města Prahy. Pro napl-
nění těchto cílů mohou žadatelé předkládat 
projekty v celkem šesti opatřeních, tj. ob-
lastech, kterých se projekty mají týkat (viz 
tabulka). 

Kromě oblastí je vymezen i okruh opráv-
něných žadatelů, mezi něž patří hlavní 
město Praha (HMP), městské části (MČ), 
organizace zřízené HMP a MČ, nestátní ne-
ziskové organizace, vysoké školy, podnika-
telé a další přesně vymezené subjekty. Další 
zásadní podmínkou je i to, že projekt musí 

být umístěn na vymezeném území hlavního 
města, které zahrnuje celkem 24 městských 
částí. Z 25 projektů předložených v první vý-
zvě jich nakonec bylo podpořeno 16 a jejich 

REKONSTRUKCE RYBNÍKA. V rámci JPD 2 již získal podporu například projekt re-
konstrukce Velkého Počernického rybníka s celkovými náklady 73,6 milionu korun. Kromě 
opravy hráze provádí investor, jímž je odbor městské zeleně Magistrátu hl. m. Prahy, od-
bahnění a výstavbu ostrova.

předkladatelé si mezi sebe rozdělí 360 mili-
onů korun. V druhé výzvě bylo podáno cel-
kem 16 projektů, z nichž 12 bylo doporuče-
no k financování o celkových výdajích 400 

milionů korun. „Vzhledem k dosavadnímu 
relativně nízkému čerpání prostředků z pro-
gramu JPD 2 rozhodlo zastupitelstvo Prahy, 
že dá k dispozici všechny zbývající prostřed-
ky, tedy 3,716 miliardy korun, a umožní tak 
podpořit co největší množství kvalitních pro-
jektů,“ řekla ředitelka OZF Patricia Ferulíko-
vá. Snahou hlavního města je využití maxi-
mální možné výše prostředků JPD 2 (celkem 
zhruba 4,3 miliardy korun), které jsou urče-
ny pro celou dobu platnosti programu, tedy 
pro období 2004–2006. 

Jedním ze zásadních důvodů, proč mnozí 
žadatelé během prvních dvou výzev ne-
předložili dlouho připravované infrastruk-
turní projekty, byla změna zákona o zadává-
ní veřejných zakázek v roce 2004. Výběrová 

řízení provedená před schválením tohoto 
zákona nebyla v souladu s pravidly progra-
mu JPD 2, a tudíž nebylo možné tyto projek-
ty přihlásit. Dalším důvodem byly i značné 
nároky na zpracování některých příloh pro-
jektů. „Proto jsme prodloužili dobu vyhlá-
šení této výzvy k předkládání projektů. Ža-
datelé tak budou mít na přípravu celkem 99 
dní, což je dostatečně dlouhá doba na jejich 
zpracování i přesto, že do období vyhlášení 
spadají letní prázdniny,“ dodala Ferulíková. 
Zpracovávat projekty však mohou žadatelé 
v průběhu celého roku, neboť v projektech 
mohou uplatnit výdaje na zpracování pro-
jektové dokumentace vzniklé od 1. května 
2004, kdy byla zahájena realizace tohoto 
programu. (sal)

PRIMÁTOR PAVEL BÉM prezentoval 
v Bruselu projekt modernizace Ústřední čis-
tírny odpadních vod na Císařském ostrově. 
Akce se zúčastnil také ředitel Pražského 
domu v Bruselu Jan Koukal (vlevo), modero-
vání se ujal Tom Garvey (vpravo), bývalý šéf 
generálního ředitelství Evropské komise pro 
životní prostředí.

Zájem o prostředky z ESF trvá
Poptávka po podpoře pražských projektů 
z Evropského sociálního fondu (ESF) pře-
vyšuje částku, která je k dispozici. Před-
kladatelé projektů v rámci 2. výzvy poža-
dují celkem 1,387 miliardy korun, avšak 
pro tuto výzvu bylo vyčleněno „jen“ 792 
milionů. 

Do pátku 17. června, kdy skončila uzá-
věrka 2. výzvy, předložily Magistrátu hlav-

ního města Prahy své projekty více než dvě 
stovky organizací. Projekty mají být pod-
le typu opatření (viz tabulka) zaměřené 
buď na sociální integraci, rozvoj škol, další 
vzdělávání dospělých, nebo rozvoj cestov-
ního ruchu. 

O možnosti ucházet se s projektem 
o podporu se žadatelé z řad neziskových 
organizací, škol, pražských městských čás-
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Město představilo významné projekty
Tři klíčové infrastrukturní projekty – re-
konstrukci Ústřední čistírny odpadních 
vod na Císařském ostrově a její rozšíře-
ní, dostavbu vnitřního silničního okru-
hu Pelc-Tyrolka a projekt multifunkčního 
kolektoru Smíchov –, na které chce Pra-
ha získat dotaci z Fondu soudržnosti EU, 
představil v červnu primátor Pavel Bém 
zástupcům evropských institucí v Praž-
ské domě v Bruselu. O tom, zda Praha 
požadované prostředky získá, by se mělo 
rozhodnout do konce letošního roku.

„Cílem projektu rekonstrukce a rozší-
ření čistírny je zvýšení kvality odpadních 
vod, která neodpovídá standardům EU, a to 
především kvůli vysokému obsahu fosforu 
a dusíku. Vzhledem ke značné finanční ná-
ročnosti akce však nenajdeme v městském 
rozpočtu dostatek prostředků na uskutečně-
ní projektu, a proto bychom rádi získali do-
taci z EU,“ uvedl ve své prezentaci pražský 
primátor Pavel Bém. 

Za pražskou radnici přijeli do Bruselu 
projekt podpořit také radní Miloš Gregar, 

který má na starosti odpadové hospodář-
ství a zásobování vodou, ředitel Magis-
trátu hlavního města Prahy Martin Trnka 
a několik ředitelů odborů. 

S přesnými technickými parametry stav-
by seznámil posluchače generální ředi-
tel Hydroprojektu Miroslav Kos. „Všechny 
důležité studie jsou již ukončeny a minulý 
týden jsme odeslali žádost na ministerstvo 
životního prostředí,“ informoval M. Kos. 
Podporu ministerstva životního prostředí 
vzápětí deklaroval náměstek ministra ži-
votního prostředí Tomáš Novotný a další 
zástupci několika českých ministerstev. 

U zhruba šedesáti hostů především z řad 
zástupců Evropské komise, Evropského 
parlamentu a Evropské investiční banky 
se projekt setkal s velmi pozitivní odezvou. 
Instituce nyní musí rozhodnout o tom, zda 
peníze uvolní do konce tohoto programo-
vého období, anebo v průběhu programo-
vého období příštího (2007–2013). 

Konečné slovo by pod le pr imátora  
P. Béma mělo padnout do konce letošního 
roku.  

 

(red)

1.1   Dopravní systémy podporující přeměnu městského prostředí 1 302 253 258

1.2  Regenerace poškozených a nevhodně využívaných ploch 1 374 589 036

1.3 Veřejná infrastruktura zlepšující kvalitu života zejména na sídlištích 317 870 495

2.1 Zvýšení kvality partnerství veřejného a soukromého, 
 neziskového sektoru, vědy a výzkumu 368 329 903

2.2.2 Příznivé podnikatelské prostředí 200 239 266

2.3 Rozvoj strategických služeb na podporu informační   
 společnosti v Praze 152 906 950

PŘEHLED OPATŘENÍ A ROZSAHU FINANČNÍ PODPORY JPD 2 V KČ

KDE SE DOZVÍTE VÍCE?

Praha žádá o příspěvek 
na čistírnu stát i unii
Investiční náklady zhruba ve výši 10 mi-
liard korun si vyžádá celková přestavba 
současné Ústřední čistírny odpadních vod 
(ÚČOV) na Císařském ostrově a její rozší-
ření. Vzhledem k tomu, že Praha k této re-
konstrukci musí přistoupit kvůli přísným 
normám EU, počítá se s tím, že se na finan-
cování projektu bude kromě státu podílet 
rovněž Evropská unie.

„Vedle vlastních zdrojů bychom rádi zís-
kali peníze z Fondu soudržnosti Evropské 
unie. Chtěli bychom také, aby na tuto vý-
znamnou investiční akci přispěl stát. O kon-
krétní výši případné evropské či státní pod-
pory bych však zatím nerad spekuloval,“ 
uvedl primátor Pavel Bém.  

Projekt musí být dokončen nejpozdě-
ji do konce roku 2010, tak aby od tohoto 
data hodnoty vypouštění odpadních vod 
vyhovovaly požadavkům české a evropské 
vodní legislativy. Pokud město nezmoder-

nizuje čistírnu v dané lhůtě, hrozí mu od 
Evropské unie vysoké sankce. Sama re-
konstrukce má být zahájena již v červenci 
příštího roku.

Pražská ÚČOV představuje významný 
komplex sloužící k likvidaci odpadních 
vod pro více než 1,6 milionu obyvatel, tedy 
15 procent obyvatel celé ČR. Podle P. Béma 
spočívá koncepce projektu v zásadní pře-
stavbě  existujících technologických celků 
čistírny, které bude předcházet instalace 
zcela nové vodní linky v prostoru takzva-
ných zahrádek na území Císařského ostro-
va. Novostavba bude dimenzována na 60 
procent odpadních vod, rekonstruovaná 
část na zbývajících 40 procent.

„V uplynulých letech se mluvilo o mož-
nosti výstavby zcela nové čistírny mimo 
Prahu. Nakonec jsme se ale rozhodli posta-
vit novou část čistírny a poté rekonstruovat 
tu existující,“ dodal primátor. 

Opatření

Opatření 2.1 - Sociální integrace specifických 
skupin obyvatelstva ohrožených sociální exkluzí

Opatření 3.1 - Rozvoj počátečního vzdělávání

Opatření 3.2 - Rozvoj celoživotního vzdělávání

Opatření 4.3 - Rozvoj cestovního ruchu

Celkem 

Částka rozdělovaná
 v rámci 2. výzvy (v mil. Kč)

351

147

194

100

792

Požadované prostředky
celkem (v mil. Kč)

411

464

396

115

1 387

PŘEHLED POČTU PŘEDLOŽENÝCH ŽÁDOSTÍ O PODPORU A POŽADOVANÝCH ČÁSTEK

Brusel již potřetí podpoří rozvoj města

V pořadí druhé ko-
lo (tzv. výzva) pří-
jmu žádostí o pod-
poru z Jednotného 
programového do-
kumentu pro Cíl 3 
právě skončilo, dal-

ší se chystá na podzim letošního roku. Na co 
je program zaměřen, pro koho je určen a na 
další otázky vám alespoň částečně odpovědí 
následující řádky...

Jednotný programový dokument pro Cíl 3 
(JPD 3) představuje možnost získání finanč-
ních prostředků z Evropské unie, konkrétně 
z Evropského sociálního fondu (ESF). Zájem-
ci mohou na základě žádosti obdržet finanč-
ní podporu na projekty v oblasti rozvoje lid-
ských zdrojů, které budou probíhat kdekoli 
na území hlavního města. Důležitým kritéri-
em pro získání podpory je to, že projekty mu-

sí odpovídat vypsaným výzvám k předklá-
dání žádostí o podporu. Ty jsou vyhlašová-
ny v půlročních intervalech a vždy obsahují 
informace o aktivitách a skupinách lidí, na 
které je možné se v projektech zaměřit, a ta-
ké o tom, které organizace jsou oprávněnými 
žadateli o podporu. Výzvy se vždy týkají čtyř 
podporovaných oblastí, a to integrace speci-
fických skupin obyvatelstva, rozvoje počá-
tečního a rozvoje dalšího vzdělávání a rozvo-
je cestovního ruchu.

Pro všechny projekty platí, že mohou trvat 
nanejvýš 24 měsíců. Pravidla umožňují zís-
kat peníze až do výše 100 procent uznatel-
ných nákladů na jejich realizaci a výše pod-
pory se pohybuje od 1 do 10 milionů korun. 

V letech 2004–2006 je v rámci JPD 3 možné 
čerpat více než 3,5 miliardy korun. Tyto pení-
ze z poloviny pocházejí z ESF a o zbývajících 
50 procent se dělí státní rozpočet a hlavní 
město Praha.  (ved)

Dotační program JPD 3,
pomocná ruka pro Prahu tí nebo i podnikatelů dozvídají prostřed-

nictvím výzvy. Výzvu týkající se 2. kola 
vyhlásilo hlavní město 5. dubna, další je 
v plánu letos na podzim.

Na realizaci skupiny 64 projektů, kte-
ré uspěly v rámci 1. výzvy, uzavřené letos 
7. ledna, už byla schválena podpora v cel-
kové výši 388,8 milionu korun.  

 (muk)
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Dotační program JPD 2
www.praha-mesto.cz/jpd2
www.strukturalni-fondy.cz/jpd2

Michal Struha, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 002 859
e-mail: michal.struha@cityofprague.cz 

Počet 
předložených žádostí

65

87

66

26

244

Dotační program JPD 3
www.praha-mesto.cz/jpd3
www.esfcr.cz

Kateřina Murlová, odbor zahraničních 
vztahů a fondů EU MHMP
tel.: 236 003 959, 236 003 914
e-mail: katerina.murlova@cityofprague.cz
jpd3@cityofprague.cz 
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 PRAHA V PROMĚNÁCH

Vznik opevněných gotických měst 
(Většího, Nového-Menšího a Havel-
ského) na území starých podhradí 
Pražského hradu a Vyšehradu mezi 
lety 1230–1257 znamenal začátek no-
vé etapy pražských dějin, spadající již 
do epochy vrcholného středověku. 

Hlavní roli v ní nehrál žádný z obou králov-
ských hradů, jak tomu bylo dříve, nýbrž  právě 
nová města v podhradí. Z nich nejdůležitější 
místo zaujalo Větší (Staré) Město pražské, 
s kterým v 80. letech 13. století splynulo 
o málo mladší Havelské Město.

V čele městské správy a městského sou-
du v každém městě stál původně rychtář, 
jenž byl zástupcem panovníka jako zaklada-
tele a pána „královských“ měst. Hlavní zájem 
na prosperitě městské obce a na fungování 
její správy však měli příslušníci zámožných 
měšťanských rodů. Na Starém Městě to by-
li bohatí kupci a podnikatelé zabývající se 
mezinárodním obchodem, důlní a mincovní 
činností. Působili jako finančníci, poskytovali 
úvěr panovníkovi, podíleli se jako tzv. lokáto-
ři na zakládání nových měst i na osidlování 
odlehlých venkovských oblastí. Tvořili uza-
vřenou skupinu, která ve svých rukou sou-
středila velké bohatství a strhla na sebe roz-
hodující podíl ve správě města. Tradičně se 
označuje jako patriciát. 

Zástupci pražských patricijů již kolem po-
loviny 13. století vystupovali jako poradní 
sbor rychtáře. Z tohoto sboru se zakrátko 
vyvinula městská rada, která vedla vlastní 
správu města a pečovala o obchod, řemesla 
i vojenské věci. Byla sice jmenována a více-
méně pravidelně obnovována panovníkem, 
avšak jen z okruhu kandidátů navržených 
zpravidla předchozí radou. Ve funkcích kon-
šelů se tak střídali členové úzké skupiny pa-
tricijských rodů nebo jejich spolehliví klienti. 
Městská rada na Starém Městě si časem 
najala svého písaře a roku 1299 získala od 
krále Václava II. souhlas pořídit pro něj dům, 
kde by se mohly konat i schůze rady. Tak 
měšťanský správní orgán i jeho kancelář 
opustily rychtu. Konečné vymanění městské 
samosprávy z vlivu rychtáře pak přineslo pri-
vilegium krále Jana Lucemburského z roku 
1338, povolující Staroměstským zakoupit 
dům Volflina od Kamene na rohu Velkého 
tržiště (Staroměstského náměstí) a přesta-
vět jej na radní dům. Rychtářský úřad s rych-
tou (na rohu Havelského tržiště a Můstku) 
byl ostatně tou dobou rovněž již v rukou sta-
roměstských patricijů, kteří si tento výnosný 
úřad od panovníka kupovali či pronajímali.

Sebevědomí a ambice příslušníků patri-
ciátu neobyčejně stouply za bezvládí po 
smrti krále Přemysla Otakara II. (v letech 

Pod vládou patriciátu
STRÁNKY Z PRAŽSKÉ HISTORIE         VIII.

Prostor nynějšího náměstí Jana Palacha kolem roku 1910.

Náměstí Jana Palacha, jak ho známe dnes.

INZERCE

ty. Koordinovanou akcí zajali v únoru 1309 
v Praze a v Sedlci u Kutné Hory šlechtic-
ké předáky a nejvyšší královské úředníky. 
Přinutili je k uzavření dohod o dělbě mo-
ci, zajištěné sňatkovým spojením šlechtic-
kých a patricijských dětí. Šlechtici přirozeně 
ihned po propuštění ze zajetí vynucené sli-
by zrušili a usilovali o odvetu. Moc 28 nej-
vlivnějších patricijských rodů, které ovládaly 
pražskou obecní samosprávu, však nedoká-
zali podstatněji oslabit ani oni, ani nový král 
Jan Lucemburský (1310–1346). Změnu 
situace přinesla teprve další etapa ve vývoji 
českého státu i jeho hlavního města, zosob-
něná králem a císařem Karlem IV.

 Václav Ledvinka

Měnové reformy nemají v české spo-
lečnosti dobrý zvuk. Obvykle bývají 

chápany jako způsob ožebračení obyva-
telstva. Pádným příkladem je měnová re-
forma z padesátých let minulého století, 
kterou se navždy proslavil komunistický 
režim v Československu. „Nadšené ova-
ce“, zvláště v Plzni, musila „krotit“ policie 
i armáda.

Je však na místě připomenout si jinou 
reformu. Uskutečnil ji v roce 1300 český 
král Václav II. a byla jí zahájena ražba praž-
ských grošů. Je tomu už 705 let. Abychom 
pochopili krok českého vladaře, je třeba 
nahlédnout do tehdejšího finančnictví, kte-
ré dominovalo Českému království.

Tehdy mu vládla česká měna denáro-
vá, která přestala vyhovovat pro svoji cha-
trnost a nutnost periodické výměny mincí 
(tzv. renovatio monetae). Cílem bylo vytvo-

řit pevnou měnu, pražský groš, který měl být 
„penízem věčným“ jak vahou, tak obsahem 
drahého kovu. Přípravou pověřil král odbor-
níky z Florencie – Reinharda, Afarda a Cy-
nona Lombardského.

Vznik pražského groše umožnilo i objeve-
ní nedozírného bohatství stříbrných rud me-
zi Kolínem a Čáslaví. Zde pak vyrostlo jedno 
z nejbohatších českých měst – Kutná Hora, 
kde byla integrována státní mincovní výroba 
z původních sedmnácti činných mincoven.

Ražením pražského groše došlo k úplné-
mu zrušení plateb denárové měny, vzniku 
nové peněžní soustavy a zavedení státního 
monopolu stříbra, které ve středověku zna-
menalo ekonomickou sílu a moc českého 
státu. Na líci pražských grošů byla situová-
na královská koruna, kolem níž bylo uvede-
no jméno a titul českého krále. Na rubu byl 
heraldický lev a kolem něj nápis GROSSI 

PRAGENSES. V této podobě setrvaly do 
dvacátých let 15. stol. Období vlády Jana 
Lucemburského a později husitské války 
přispěly k postupnému úpadku této měny, 
kterou nevzkřísily ani pokusy Jiřího z Po-
děbrad. Poslední ražba se pak uskutečni-
la v r. 1547. Pražský groš byl ve své době 
mezinárodně uznávanou měnovou jednot-
kou, doslova „tvrdou devizou“, jakousi ob-
dobou dnešního eura. Používal se nejen 
v Německu, ale dokonce i v dalekém Rus-
ku. Pojem groš, který se v českém pro-
středí postupně stal symbolem pro drobný 
peníz, se jako pojmenování v Rusku udržel 
o 200 let déle než u nás.

Pražský groš byl první mincí vyšší nominál-
ní hodnoty ražené ve střední Evropě a stal se 
vzorem pro ostatní evropské země.
  RNDr. Igor Němec, 

radní hlavního města Prahy

Památku 27 představitelů českého stavov-
ského odboje, kteří byli popraveni 21. června 
1621, uctili Pražané pietním  shromáždění 
na místě popravy u Staroměstské radnice. 
Akce se zúčastnili představitelé státu, měs-
ta a církve. Náměstek pražského primáto-
ra Jan Choděra připomněl ve svém projevu 
odkaz popravených. „Jejich kruté osudy nám 
budou navždy připomínat, jak velký význam 
v sobě nesou stále aktuální slova demokra-
cie, lidská práva a svoboda,“ řekl náměstek. 
Součástí shromáždění byla i autogramiáda 
knihy Josefa Petráně „Staroměstská exeku-
ce“, která se událostem před téměř 400 lety 
věnuje. 

 
(red)

Staroměstská exekuce
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Příště: Na vrcholu středověké
slávy – Praha Karla IV.

NEJSTARŠÍ dochované pražské pečeti-
dlo – typář pečeti Malé Strany z r. 1257 
s latinským opisem „Pečeť pražských 
měšťanů z Nového Města“.
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Mnohé rodiny tráví část prázdnin ve městě 
a rodiče mají často starosti, jak dětem na-
plnit volné chvíle. Jedním z tipů, jak prožít 
několik hodin na čerstvém vysokohorském 
vzduchu, je výlet na ještědský hřeben u Li-
berce. Díky kvalitnímu dopravnímu spo-
jení jste tam autem za hodinku, autobus, 
který jezdí ze stanice Černý Most každou 
celou hodinu, tam jede za 60 korun jen 
o deset minut déle.

Ještědský sportovní areál v Horním Ha-
nychově je samozřejmě proslulý hlavně v zi-
mě, ale také v létě nabízí nepřeberné množ-
ství rekreačních příležitostí. Jednou z vel-

Za hodinu z Prahy na horách
kých výhod je kromě snadné dostupnosti 
z Prahy hlavně šance toulat se po horách, 
aniž člověk musí překonávat značné výš-
kové rozdíly. Sedačková lanovka z Horního 
Hanychova na Černý vrch je totiž v provozu 
i v létě až do konce září, a to od 9.15 do 17.45 
hodin. Jednotlivá jízda stojí 40 Kč, zpáteč-
ní 60 Kč, děti a senioři mají slevu, přeprava 
jízdních kol je zdarma.

Z horní stanice lanovky je možné pokra-
čovat na Pláně a Rašovku či opačným smě-
rem na Výpřež a po hřebenu k Jitravě. Asi 
kilometr je to na vrchol Ještědu (1012 m nad 
mořem), kde ční k nebi nezaměnitelná do-
minanta – horský hotel s vysílačem. Pokud 

turisté zvolí k přepravě sedačkovou lanov-
ku, musí počítat při výstupu na vrchol s po-
měrně ostrým stoupáním. Avšak i přímo na 
vrchol se lze dostat bez větší námahy vi-
sutou lanovkou Českých drah. Jízdné činí 
50 Kč, zpáteční jízdenka je za 80 Kč. 

Ještědský hřeben je vhodný nejen pro pě-
ší, ale také pro cykloturisty, pro které jsou 
připraveny cyklostezky s různou délkou tra-
tě. Na hřebenu je také několik možností se 
občerstvit. Nabízí je například horská chata 
Ještědka asi půl kilometru vpravo od horní 
stanice sedačkové lanovky nebo horský ho-
tel přímo na vrcholu Ještědu.  
 František Herman

Dvacet soch nejmladší generace umělců 
z různých evropských zemí nabízí od červ-
na do září Pražanům i návštěvníkům 
metropole třetí mezinárodní festival so-
chařské tvorby pod širým nebem Sculp-
ture Grande, jehož pořadatelem je 
tradičně Gallery Art Factory. Le-
tošní téma přehlídky zní Bez hra-
nic a vedle 13 českých umělců se 
jí účastní pět Slováků a po jed-
nom zástupci má umě-
ní německé a polské. 
Novinkou letošního 
ročníku je soutěž 

Dvacet soch nejmladší generace umělců 
z různých evropských zemí nabízí od červ-
na do září Pražanům i návštěvníkům 
metropole třetí mezinárodní festival so-
chařské tvorby pod širým nebem Sculp-
ture Grande, jehož pořadatelem je 
tradičně Gallery Art Factory. Le-
tošní téma přehlídky zní Bez hra-
nic a vedle 13 českých umělců se 
jí účastní pět Slováků a po jed-
nom zástupci má umě-
ní německé a polské. 
Novinkou letošního 
ročníku je soutěž 

Před 705 lety přišla měna grošová

Václavské náměstí ožilo
Zdobí ho sochařská díla nejmladší generace evropských umělců

o nejlepší sochu. Lidé mohou pro svého fa-
vorita hlasovat prostřednictvím SMS zpráv. 
„Hlavní město Praha chce stejně jako všech-
ny moderní světové metropole oživovat svůj 
veřejný prostor a moderní umění na tak vy-

PŘEHLÍDKA SCULPTURE GRANDE. Přehlídku zahájil pražský primátor Pavel Bém 
(na snímku s plastikou s názvem IRON MEN). 

1278 až 1283). Právě tehdy zcela ovládli 
správu pražských měst a nadto roku 1281 
poprvé zasedli na zemském shromáždění, 
kde se jednalo o zastavení rozvratu v zemi 
a o ukončení braniborské okupace. Nej-
mocnější patricijské rody Velflovců a Olbra-
movců vytvořily ze svých klientů, dlužníků 
a závislých lidí silná seskupení, s jejichž po-
mocí prosazovaly své politické a majetkové 
zájmy. Tyto znepřátelené skupiny vyvoláva-
ly neustálé konflikty a vedly po léta  přímo 
v ulicích města vzájemnou drobnou válku, 
kterou nedokázal zastavit ani rychtář, ani 
panovníkův nejvyšší úředník nad městy, krá-
lovský podkomoří, který se roku 1291 do-
konce sám stal její obětí. Spory a výtržnosti 
na čas utlumil až přímý zásah krále Václava 
II. a jím jmenovaná zvláštní komise šesti pa-
tricijů. Po zavraždění posledního Přemyslov-
ce Václava III. (1306) se však situace znovu 
opakovala. Pražští a kutnohorští patricijové 
se tentokrát pokusili dokonce o získání po-
dílu na vládě v zemi po boku vysoké šlech-

soké úrovni, jak ho prezentuje festival Sculp-
ture Grande, mu k tomu dává jedinečnou pří-
ležitost,“ řekl primátor hlavního města Prahy 
Pavel Bém, pod jehož záštitou se přehlídka 
koná.  (rb)
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